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Když přišli na místo, které se nazývá Lebka, ukřižovali jej i ty zločince, jednoho po jeho pra-

vici a druhého po levici. Ježíš řekl: „Otče, odpusť jim, vždyť nevědí, co činí.“ O jeho šaty se 

rozdělili losem. Lid stál a díval se. Členové rady se mu vysmívali a říkali: „Jiné zachránil, ať 

zachrání sám sebe, je-li Mesiáš, ten vyvolený Boží.“ Posmívali se mu i vojáci; chodili k ně-

mu, podávali mu ocet a říkali: „Když jsi židovský král, zachraň sám sebe.“ Nad ním byl nápis: 

„Toto je král Židů.“ Lk 23, 33-38 

 

„Otče, odpusť jim, …“ 
 

Vždyť nevědí, co činí. Víme my, co činíme? Víme my, co každý den děláme? Jistěže ano, 

dokonce mi často přijde, že pokud něco víme, tak co děláme, ale je to opravdu tak? Ti, co 

Ježíše křižovali, až ho ukřižovali, to podle něj nevěděli, a tak i Ježíš musel svého otce, totiž 

Boha Otce požádat, aby jim to i odpustil, vždyť nevědí, co činí. Jistě, že křižovat ani jinak 

popravovat se nemá, ale nejde tu o něco ještě trochu jiného?  

 

Něco vědět totiž mimo jiné znamená znát i smysl. Často víme všelicos, ale jaký ty věci mají 

smysl, to už je trochu jiná otázka. Víme, co se kdy stalo, případně komu a kdo co kdy a jak 

udělal, ale proč, to už je trochu jiná otázka. Proč se stalo to či ono a jaký to mělo smysl. Jaký 

smysl tedy mělo Ježíšovo ukřižování a co to znamená i pro nás dnes? A proč i Ježíš musel 

žádat svého otce, aby to těm lidem odpustil, když… když co? 

 

Je to zase mnoho témat a otázek najednou, ale zkusme to hezky popořadě. Proč měl Bůh Otec 

odpustit, že mu ukřižovali Boha Syna a našeho Pána Ježíše Krista. Možná proto, že třeba 

opravdu nevěděli, co dělají nebo spíš co to pak způsobí, že ho Bůh Otec nakonec vzkřísí a Pán 

Ježíš se opět vrátí mezi živé, aby však mezi nimi mohl působit ve svém či Božím Duchu a být 

tak raději nehmatatelný a projevovat se i nějak jinak, ale jak? 

 

Nebo že by je za to Bůh Otec mohl i nějak dodatečně potrestat, za to, co udělali, seslat na ně 

hromy a blesky, či jiné pohromy, aby si to konečně uvědomili, ale popravdě moc nevím, jestli 

by to nějak pomohlo. A nejde ani tak o to, že lidé jsou stejně většinou nepoučitelní, ať už jde 

o cokoliv, jsou to lidé, ale proto, že i Ježíš svého Otce prosí především o lásku, a to nejen pro 

sebe, ale právě i pro ty ostatní, lásku i za to, co ještě nevědí… 

 

Vždyť něco nevědět je lidské a milovat je božské. Jistě i vědění má znamenat nějaký čin, ale 

nemá být tím činem, o kterém máme především vědět, právě láska? Není v té Ježíšově prosbě 

o Otcovo odpuštění obsažena právě láska ke všem těm lidem, kteří by si to měli uvědomit ne 

na základě hrozby případného trestu, jako spíš lásky, kterou právě Ježíš prokazuje všem lidem 

tím, že i za ně umírá na kříži, že je i za ně nakonec ukřižován. 

 

A to, i když ten lid stojí a dívá se. Jak Ježíše křižují a nic proti tomu nedělá, taky nemá moc 

co sám zfanatizován zjitřeným davem. Členové rady se mu navíc vysmívají, ať se teda nějak 

zachrání, když to umí u těch druhých a je-li teda tím Mesiášem, vyvoleným Božím. Výsměch 

Ježíšovu Božství na úkor jeho lidství, výsměch všemu tomu, co tu Ježíš vykonal nebo spíš 

udělal, výsměch Ježíšovým činům pro druhé a jeho mesiášství, když měl především myslet 

sám na sebe a na to nebýt nazýván tak vznešenými výrazy. 

 



I vojáci se mu posmívají a nabádají ho k tomu, aby sám sebe zachránil, když to má napsáno 

nad hlavou a využil k tomu klidně všech dostupných prostředků včetně toho, že je něčí král a 

to lidu, který by ho měl i chránit a ochránit a ne jen stát a dívat se. 

 

A že člověk, i kdyby to byl Bohem vyvolený Mesiáš, ale stále zůstává jen člověkem, který 

toho proti lidské zlobě, výsměchu a nenávisti mnoho nezmůže, jen vydat sám sebe a prosit 

Pána Boha, aby jim to odpustil. A sám odpovídá láskou. 

 

Jen láska totiž ví, co činí. A není to jen čin, ale i postoj nebo třeba i pohled na druhého člově-

ka, a to i v době nouzové. Mám dojem, že dnes a snad i v tomto čase ji potřebujeme ještě víc 

než jindy. Mám dojem, že pokud má být něco poselstvím nejen Velkého pátku coby dne Ježí-

šova ukřižování, ale i toho současného stavu, tak je to láska. 

 

A vůbec nevadí, že se často může jednat i jen o lidský postoj bez prokazatelného činu. Vždyť 

stojí a dívá se lid a tím, kdo skutečně miluje a dává svou lásku i bez ohledu na případné ná-

sledky, ale právě proto, že sám nejlépe ví, kým je, je Ježíš. Lid stojí a dívá se na ukřižovaného 

Ježíše, který Pána Boha prosí, aby i jim dal svou lásku, aby jim to odpustil. A co může být víc 

než Boží odpuštění a jeho láska navzdory vší zlobě a nenávisti.  

 

Říkal mi jednou jeden kolega a farář, že o lásce, potažmo pravdě se má kázat, až když o tom 

člověk něco ví. Možná má pravdu, já nevím nic, ale co o ní má člověk vlastně vědět? Že to 

kromě lidského postoje je i čin? Ale je láska čin nebo i čin? Kdysi jsem o tom napsal takovou 

báseň, kterou ale nyní už reprodukovat nebudu, jakkoli si ji ještě trochu pamatuju, je to přece 

jen už hodně dávno. A dnešní doba je už dávno někde jinde. 

 

Co tedy z Ježíšova ukřižování platí i do naší současnosti? Není to jen něco, co se kdysi stalo a 

snad se to už nebude opakovat ani to, že s Ježíšem umírá i celé křesťanství i s celou církví a 

vírou dohromady. Ne. Jde o celkovou rehabilitaci i Ježíšovy smrti jako skutečnosti, která nám 

právě má vrátit onu kýženou víru v jeho mocné činy, naději v jeho zmrtvýchvstání a lásku, 

kterou nám i se svým Otcem odpouští, co se jen odpustit dá. 

 

 

Pane Ježíši Kriste, Ty ses za nás vydal na smrt, abychom my mohli žít. Ty nás svěřuješ svému 

Otci, aby nám mohl odpustit, a Ty nás neustále zachraňuješ, i když my Tebe zachránit nemů-

žeme. Prosíme, odpusť nám i Ty, když neumíme milovat, a to ani ty druhé, prosíme Tě, chraň 

nás ode všeho zlého a prosíme Tě, aby se nám Tvá smrt nestala i smrtí nás samých, ale nao-

pak důvodem k novému životu, nové víře, naději a lásce. Prosíme Tě, ať je nám i tento čas 

příležitostí k přemýšlení nejen o Tobě, ale i o nás samých, kteří se k Tobě nyní s důvěrou ob-

racíme. 

Otče náš, který jsi v nebesích, posvěť se jméno tvé, přijď království tvé, buď vůle tvá jako 

v nebi, tak i na zemi. Chléb náš vezdejší dej nám dnes a odpusť nám naše viny, jakož i my 

odpouštíme našim viníkům. A neuveď nás v pokušení, ale zbav nás od zlého, neboť tvé jest 

království i moc i sláva na věky. 

Amen. 

 

A pokoj Boží ať zůstává se všemi námi. 

Amen. 


